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Slovo zastupitele

Marek Maňour
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Vážení spoluobčané,
blíží se nám konec čtyřletého funkčního období do-
savadního zastupitelstva a s tím i komunální volby. Já 
jsem se rozhodl po dvaceti letech ukončit svoji čin-
nost a dále nekandidovat. Celou dobu, co jsem byl 
členem zastupitelstva, mi bylo ctí pracovat pro obec 
a snažil jsem se, co mi nabývané zkušenosti a znalosti 
dovolovaly. Nyní už raději „žezlo“ přenechám novým, 
zvoleným v následujících volbách.

Za dvacet let jsem měl možnost spolupracovat s mno-
hými zvolenými zástupci obce, s některými člověk 
vyjde lépe a jindy hůře, či vůbec ne. V paměti mi zů-

stanou zejména ti, s kterými se mi spolupracovalo nej-
lépe. První novodobý starosta Václav Kvídera -  neza-
pomenutelná osobnost Dolnolukavicka, Pavel Netrval 

- patriot Dolní Lukavice a neúnavný tahoun, Jaroslav 
Šilhánek – člověk, který se kdykoliv a komukoliv snaží 
pomoci, Karel Šebesta – přímá osoba, se kterou vždy 
člověk ví, na čem je. Bylo jich však mnohem více, nerad 
bych někoho opomněl, ale je tu jedna – Vítězslav Opál-
ko. Dosavadní starosta, se kterým jsem měl možnost 
spolupracovat po šestnáct let. Člověk, se kterým jsem si 
za tu dobu sedl asi pro mne nejlépe jak pracovně tak lid-
sky. Měl jsem i možnost po čtyři roky pod ním pracovat 
jako místostarosta a tak hlouběji proniknout do chodu 
obce. Za pět volebních období se pod jeho vedením obce 
Dolnolukavicka posunuly na úroveň, ve kterých je ra-
dost žít. Mimo zastupitelstvo nelze nevzpomenout na 
dobré duše obecního úřadu, Mirku Štychovou - chodí-
cí zdroj informací o obci a věčnou optimistku, Michala 
Böhma - šikovného ekonoma a manuálně zručného 
člověka – současného místostarostu a Stanislava Voká-
če – osobu po léta spojenou s celoroční údržbou všech 
obecních ploch a prací všeho druhu.

Za dvacet let v zastupitelstvu zůstane v paměti spousta 
zážitků, například oslava 800 let obce,  spolu se staros-
tou převzetí v Parlamentu ČR užívání symbolů obce, se-
tkání rodáků jednotlivých obcí a v neposlední řadě účast 
na budování infrastruktury našich obcí. Závěrem bych 
rád poděkoval vám všem spoluobčanům, za možnost 

Vítězslav Opálko
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Vážení spoluobčané,
dovolte, abych v úvodu zmínil, že první číslo Hlasatele 
vyšlo právě před 30ti lety. Je mi ctí, že jsem na práci 
jeho původních tvůrců mohl navázat. Sluší se připo-
menout tehdejší redakční radu, kterou tvořili Josef 
Netrval, Zdeněk Hodic... Skládám jim hold a poděko-
vání! Postupně jsem vytvořil nový tým, časopis dostal 
novou podobu a je vámi, obyvateli obce stále žádán. To 
pokládám v tak dlouhé historii za malý zázrak.

Končí prázdniny, letos obzvlášť horké, blíží se i konec 
volebního období zastupitelstev obcí a měst. Než se 
však uskuteční volby, máme před sebou ještě několik 
rozpracovaných úkolů. 

 » 1. září se zúčastním zahájení školního roku v ZŠ 
a společně s ostatními přivítám jménem naší obce 
nové prvňáčky.

 » Vestibul klubovny, kde jsme umožnili uskutečňo-
vat aktivity  spolku Nastevřené dveře, bude vyba-
ven novým nábytkem. Ten je vyroben speciálně 
pro knihovnu. Ta sem bude z dočasného útočiště 
v sokolovně přestěhována. Většina nákladů s tím 
spojených bude hrazena z dotačního titulu, o který 
jsem požádal (pokud s žádostí uspějeme).

 » Na 8. září je svolané veřejné zasedání zastupitelstva 
obce, ve volebním období poslední.

 » Další akcí, na které se podílíme, jsou Haydnovy 
hudební slavnosti, které budou zahájeny 9. září. 
Podrobnosti jsou uvedeny dále, neboť 30. ročník si 
to jistě zaslouží.

 » Nemalé úsilí budeme muset vyvinout při přípravě 
dvoukolových voleb, neboť kromě zastupitelstva 
obce se bude u nás volit i do senátu. Jako vždy ve 
čtyřech volebních okrscích.

Práce na údržbě veřejných prostranství a na majetku 
obce nám komplikuje nemoc obou pracovníků pracov-
ní čety obce. Jejich ruce i zkušenosti budou chybět také 
při přípravě volebních místností a roznosu volebních 
lístků. 
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Vážení spoluobčané, 
využívám první číslo tohoto ročníku 
Hlasatele, abych všechny jeho čtenáře 
pozdravila a zároveň se i  představila. 

Jako místostarostka zodpovídám za oblast 
pronájmu a prodeje nemovitého majetku 
obce, kulturu, vedení kronik, knihovny  a 
sociální problematiku. 
Ráda bych se k jednotlivým oblastem 
vyjádřila podrobněji: 

Pronájem a prodej nemovitého majetku
Od konce roku 2006 se zabývám zpřístu-
pněním obecní cesty v Krasavcích (p.p.č.41).  
19. ledna 2007 proběhlo zaměření na jehož 
základě dojde k narovnání majetkoprávních 
vztahů. 
Do konce března bude dokončeno narovnání 
majetkoprávních vztahů po provedené 
obnově katastrálního operátu v kú Lišice. 

Kultura 
Spolupracuji s předsedou kulturní komise  
Z. Luňákem. První kulturní akcí byl 
autobusový zájezd na estrádní vystoupení do 
Přeštic, dle ohlasu zúčastněných byla tato 
akce úspěšná.  
Další akce, na které Vás, společně
s předsedou kulturní komise, srdečně zvu: 

10. února - Masopust – od 10:00 h. průvod 
masek obcemi – následuje Maškarní bál -  
hostinec „U Bílé růže“ od 19h, hraje 
Hájenka  
23. února - Zájezd do divadla J.K. Tyla 
v Plzni na muzikál „Zpívání v dešti“ 
31. března - Předvelikonoční řemeslný jar-
mark – klubovna v D.Lukavici 10 – 15 hod. 
20. dubna - Setkání důchodců - hostinec  
„U Bílé růže“  od 19:00h  

Vedení kronik
Dle zákona č. 132/2006 ze dne 14. března 
2006 o kronikách obcí každá obec vede 
kroniku obce.  Bohužel v našich obcích tomu 
tak není. Vyzývám proto občany, kteří by 
měli zájem o psaní kroniky, aby se přihlásili 
na Obecním úřadě. 

Knihovny 
v Dolní Lukavici a ve Snopoušovech si 
úspěšně našly své čtenáře. Obec Dolní 
Lukavice se zapojila do projektu 
„Internetizace knihoven v Plzeňském kraji“, 
který má umožnit veřejnosti přístup 
k internetu. Na základě žádosti byly do 
projektu zařazeny knihovny v Dolní 
Lukavici a ve Snopoušovech. Knihovna 
v Dolní Lukavici  již slouží občanům jako 
veřejná stanice vysokorychlostního 
internetu.

Sociální oblast 
V listopadu loňského roku zajistil obecní 
úřad přednášku paní Věry Kasíkové 
k problematice poskytování sociálních 
služeb občanům se zdravotním postižením a 
občanům seniorského věku v návaznosti na 
změnu zákona o sociálních službách. S paní 
V. Kasíkovou byla uzavřena do 28. 02. 2007 
smlouva o spolupráci. Zastupitelstvo obce se 
již 2x sešlo na veřejném zasedání. Bohužel 
účast občanů byla velice nízká. Celkem Vás 
přišlo 16 (slovy: šestnáct). Pokládám si 
otázku „Čím to je?“. Nezájmem občanů o 
věci veřejné nebo že by naprostou důvěrou 
v nově zvolené zastupitelstvo? Doufám, že 
zájem Vás občanů o dění v obci se časem 
zvýší a to nejen účastí na kulturních akcích, 
ale i účastí na veřejných zasedáních.  

Bc. J. Kaslová, místostarosta obce

Rok 1993 
první vydání - č. 1

Od února 2007
 zdarma všem občanům
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Vážení občané, 
v úvodu tohoto vydání Hlasatele mi do-
volte požádat Vás o spolupráci na akci 
"Zajímám se o místo, ve kterém žiji". 
Prostřednictvím dotazníku Vás prosíme 
o Váš názor, jakým směrem by se měl 
zaměřit rozvoj naší obce do roku 2020. 
Ačkoliv sám nejsem přítelem "papíro-
vání" a osobně jsem měl výhrady k roz-
sahu dotazníku, musím Vás ujistit, že 
k dalšímu získávání peněz formou dota-
cí pro rozvoj obce je nezbytné mít zpra-
covaný strategický rozvojový plán.  
Je povinnou přílohou k žádostem o do-
taci, ale bude sloužit i jako vodítko pro 
činnost zastupitelstva obce. A právě 
k jeho tvorbě budou sloužit Vaše názory 
a nápady. Dotazník je pro Vás připraven 
v místních obchodech, OÚ, na webo-
vých stránkách obce a místní akční sku-
piny MAS Aktivios.  
Není bezpodmínečně nutné odpovídat 
na všechny otázky, postačí i užší oblast 
Vašeho zájmu. Odpovědi jsou anonym-
ní. Vyplněné dotazníky můžete vracet 
do schránky na OÚ nebo zaslat elektro-
nicky. 
Pokud chcete znát můj názor, naše 
obec potřebuje především: zateplit 
budovu MŠ, zrekonstruovat hřiště a 
zahradu u MŠ, zajistit bezpečnost (eli-
minovat krádeže), výstavbu chodníků, 

opravu komunikací, aktualizovat územ-
ní plán obce. 
V sídlech mimo DL zajistit výstavbu ka-
nalizace nebo zajistit občanům finanční 
pobídku na pořízení domácích čistíren 
odpadních vod, v Lišicích výstavbu hřiš-
tě a odpočinkové zóny, zajistit výměnu 
oken a zateplení objektů KD ve Snopou-
šovech a Krasavcích, rekonstrukce ve-
řejného osvětlení, výsadba a údržba ve-
řejné zeleně. Kromě opatření k elimina-
ci výskytu zlodějů a bezpečnosti v do-
pravě, vidím jednoznačnou prioritu ve 
zlepšení čistoty ovzduší. K tomu by nám 
stačila disciplinovanost občanů nebo ra-
zantní zvýšení kompetencí. Přejme si, 
aby i nadále se nám dařilo prostředí k 
žití v našich obcích postupně zlepšovat.  
 
Pomoci občanům Frenštátu pod Rad-
hoštěm z domu čp. 39, ul. 6. května, 
který byl 17. 2. 2013 zničen výbuchem, 
se usneslo zastupitelstvo naší obce. Na 
zvláštní účet města Frenštát pod Rad-
hoštěm. č. 880277/0100, vedený u 
Komerční banky a.s., zřízený na pomoc 
obyvatelům, postižených výbuchem, 
bylo zasláno z rozpočtu obce Dolní Lu-
kavice 10.000,- Kč. Dalších 5.000,- Kč 
zaslali zastupitelé obce. 
                     Vítězslav Opálko, starosta obce 
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Vážení spoluobčané,
navazuji na výčet akcí z minulého 

vydání Hlasatele, které bychom chtěli 
v naší obci v nejbližších letech uskuteč-
nit. Rád bych vás informoval, jak pokro-
čila jednání k jejich realizaci.

Podařilo se nám prosadit zařazení 
rekonstrukce průtahu obcí - silnic III. tř. 
v majetku Plzeňského kraje a výstavbu 
chodníků v DL na rok 2016. Jedná se 
o trasu na vjezdu do obce od Přeštic po 
výjezd na Lišice a Horní Lukavici u sý-
pek, včetně úprav křižovatek na Pajzov-
nu, k obecnímu úřadu a U Bílé růže.

S tím souvisí i demontáž vzdušného 
vedení a sloupů distribuční sítě elektři-
ny a uložení kabelů pod povrch chodní-
ků a silnic, které jsme vyjednali u ČEZ 
Distribuce. Další etapa bude probíhat 
od března do srpna 2015. Na to nava-
zuje rekonstrukce veřejného osvětlení 
v centrální části obce.

Vzhledem k rozsáhlosti této akce 
a avizované rekonstrukci mostu přes 
náhon do mlýna v DL zvažujeme sta-
novení termínu oslavy 800 let založení 
obce.

Do konce dubna budou instalovány 
nové herní prvky na dětské hřiště před 
školou. Byly vybrány z trvanlivého aká-
tového dřeva, montáž nového plotu 
bude následovat. V areálu MŠ vzniká 
navýšení kopečku pro zimní vyžití těch 
nejmenších občanů obce. Doufejme, že 
v dalších letech se zde budou moci ma-
teřáci alespoň pár týdnů v zimě vyřádit.

S občany Lišic proběhla intenzivní 
jednání o zjištění jejich zájmu o výstav-
bu splaškové kanalizace. Zastupitelstvo 
obce stanovilo jasné podmínky, za 
kterých může zahájit výstavbu, pokud 
by získalo na akci finanční dotaci. Pod-
mínkou je smluvní závazek 90 % občanů 
uhradit si náklady na přípojku a ve sta-
noveném termínu se stát aktivními uži-
vateli kanalizace. Nechceme dopustit, 
aby v obci po případné realizaci stav-
by nastal stav obdobný tomu, jaký byl 
po výstavbě I. etapy kanalizace a ČOV 
v DL v devadesátých letech. Do roku 
2003 jsme řešili s několikaletým zpož-
děním vyúčtování dotace 12,6 mil. Kč, 
kterou požadoval její poskytovatel 
vrátit. V souvislosti s tím jsme čelili ně-
kolika žalobám a spláceli vysoký úvěr. 
K tomu se nechceme vrátit.

Přeji vám brzký příchod jara 
a hodně sluníčka! 

  Vítězslav Opálko, starosta
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obce.

Březen 2015 
první celobaravné vydání

číslo 1   |   březen 2017   |    ročník XXV

Obec se uchází u Plzeňského kraje o po-
skytnutí finanční dotace na rekonstrukci 
střechy a opravu krovu na budově stodoly 
v blízkosti mateřské školy. Práce chceme 
uskutečnit letos.

O další dotaci - na zakoupení nového 
dopravního automobilu pro jednotku 
požární ochrany obce chceme požádat 
u Ministerstva vnitra a následně u Plz. 
kraje. V letošním roce pro naše dob-
rovolné hasiče byly pořízeny dva starší 
automobily v dobrém technickém stavu: 
Škoda Felicia pick-up bezúplatným pře-
vodem od obce Předenice a Avia A 31 (na-
jeto 32.000 km), zakoupena za 10.000 Kč 
od Města Plasy. K možnosti technického 
posílení prostředků SDH jsem jednal spo-
lečně s p. Šilhánkem s krajským ředitelem 
HZS a jeho technickým náměstkem. Byla 
oceněna naše dlouhodobá  snaha o tech-
nické zabezpečení SDH a oživení jeho 
činnosti, zejména práce dobrovolných 
hasičů s velkým kolektivem dětí. 

Dokončení výstavby kanalizace 
v Lišicích
Provizorní oprava povrchů komunikací 
bude v průběhu března až května nahra-
zena definitivní úpravou. Zastupitelstvo 
obce bude jednat o uvolnění finančních 

Vážení spoluobčané,
na sklonku zimy vám přinášíme le-

tošní první číslo Hlasatele. Zimní techno-
logická přestávka na stavbách kanalizace 
v Lišicích i na rekonstrukci komunikací 
a výstavbě chodníků v Dolní Lukavici 
skončila a práce jsou již opět v plném 
proudu. Na OÚ proběhla inventarizace 
majetku, roční uzávěrka hospodaření 
a výběr místních poplatků. Zastupitel-
stvo obce se pravidelně schází a připravu-
je další akce směřující k údržbě majetku 
obce i k jejímu rozvoji.

Byla dokončena projektová dokumentace 
na změnu využití stávajícího bytu v MŠ pro 
potřeby školského zařízení. K realizaci této 
akce byl vydán souhlas stavebního úřadu 
a probíhá poptávka k nacenění stavebních 
prací. Právní cestou je zajišťováno ukonče-
ní nájemního vztahu a uvolnění bytu.

Další akcí je dokončení stavebních úprav 
v prostorách klubovny na využití pro pro-
vozovnu České pošty. Uvolnění stávajících 
prostor v budově OÚ je nezbytným před-
pokladem pro zamýšlenou rekonstrukci 
budovy obce. Ze zpracované studie dis-
pozičního řešení vybrán nejvhodnější ná-
vrh a bude zadáno zpracování projektové 
dokumentace.

ČASOPIS PRO DOLNÍ LUKAVICI ,  KRASAVCE, LIŠICE A SNOPOUŠOVYČASOPIS PRO DOLNÍ LUKAVICI ,  KRASAVCE, LIŠICE A SNOPOUŠOVYČASOPIS PRO DOLNÍ LUKAVICI ,  KRASAVCE, LIŠICE A SNOPOUŠOVYČASOPIS PRO DOLNÍ LUKAVICI ,  KRASAVCE, LIŠICE A SNOPOUŠOVYČASOPIS PRO DOLNÍ LUKAVICI ,  KRASAVCE, LIŠICE A SNOPOUŠOVYČASOPIS PRO DOLNÍ LUKAVICI ,  KRASAVCE, LIŠICE A SNOPOUŠOVY

Březen 2017
nové logo od Mildy Kasla

Leden 2021
nová úvodní stránka se 

znakem obce
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Mgr. Lenka Hajšmanová, DiS.
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Vážení čtenáři,
o letních prázdninách, které 
jsou minulostí, se ve škole již 
tradičně konal příměstský tábor 
s angličtinou pod vedením Mgr. 
Evy Horové od 18. do 22. 7.; spolek 
Nastevřené dveře využil zahradu 
mateřské školy od 25. do 29. 7. ke 
svým aktivitám. Pomalu začíná 
školní rok 2022/2023 - do základní 
školy nastoupí 74 žáků a do 
mateřské školy 63 dětí. V mateřské 
škole se rozšířily prostory o novou 
třídu Včeličky. 

Přeji nám všem úspěšný školní rok. 

D
ění v obci v obraze

Gratulace
V úterý 28. června 2022 byla v budově Syndikátu novinářů ČR v Praze 1. místem PRIX NON PERE-
ANT 2021 v kategorii publicistika oceněna zastupitelka Obce Dolní Lukavice a členka redakční 
rady časopisu Hlasatel Mgr. Eva Horová. Jednalo se o novinářskou soutěž Média na pomoc pa-
mátkám. Ocenění získala za soubor článků o zaniklých šumavských poštách, které vycházely ve 
čtvrtletníku Vítaný host, kam pravidelně přispívá od roku 2008. Již v dubnu 2010 získala 2. místo 
za řadu zajímavých článků o objevování památek jižního Plzeňska. Ocenění uděluje společnost 
Pro Bohemia spolu se Syndikátem novinářů ČR.

Čištění kanalizace 
V červenci proběhlo čištění kanalizace v obci 
Lišice tlakovým vozem. 

Čtenář Hlasatele píše …
Jsem sice nepravidelným čtenářem, ale vždy, když se mi nějaké číslo dostane do ruky, mysl pook-
řeje a srdce zaplesá, neboť se zase dozvím jednak aktuální novinky a události, které hýbou obcí 
Dolní Lukavice a jejím okolím. A proč mám tak rád, ač Pražák, právě Přešticko? Z Dolní Lukavice 
pochází moji prapředci, rodina Červených, narodila se zde moje babička. Je pro mne potěšující, 
když vidím, že vaše obec žije bohatým kulturním, ale i sportovním životem a „furt se něco děje“. 
Třeba mění báň na kostele, nebo opravuje místní úřad. A že se zapojují děti, hasiči, rybáři, spor-
tovci a řada dalších. Ne všude je takto bohaté dění ke spatření. Zkrátka se nám líbí duch tohoto 
kraje i lidé, kteří v něm žijí a rádi se sem vracíme. Proto přeji vám všem, aby se vám zde pěkně 
žilo a „Hlasateli“, aby hlásal jen samé dobré zprávy.                                                  Jiří Vašíček, Praha

Čtenář Hlasatele píše …

Avie pro SDH
Obci se podařilo for-
mou darovací smlou-
vy získat Avii pro SDH 
Dolní Lukavice od 
obce Borovno. Avie je 
novější a jistě najde 
své využití. Starou 
Avii se SDH DL pokusí 
nabídnout k prodeji a 
dalšímu užití. 

se spolupodílet na chodu obce po tuto dobu. Zároveň bych nám všem přál, aby 
nové vedení obce dále pokračovalo v nastaveném trendu a nenechalo se zviklat 
některými rýpaly.

Mirka Štychová

K�������� ����� 
Byly vyhlášeny volby do Senátu Parlamentu České republika, do zastupitelstev 
obcí a zastupitelstev městských obvodů a městských částí ve statutárních městech 
a do zastupitelstva hlavního města Prahy a zastupitelstev jeho městských částí 
a stanovil dny jejich konání na pátek 23. září a sobotu 24. září 2022.
Naše obec má 4 volební okrsky.
 » volební okrsek 1 DOLNÍ LUKAVICE, Obecní úřad čp. 134
 » volební okrsek 2 LIŠICE, Obecní budova čp. 14
 » volební okrsek 3 SNOPOUŠOVY, Kulturní dům čp. 11
 » volební okrsek 4 KRASAVCE, Kulturní dům čp. 10

Volební komise jsou již stanoveny a jmenování zapisovatelů také proběhlo. Děkuji 
všem členům okrskové volební komise za jejich účast ve volbách a spolupráci. Úprava 
hlasovacích lístků a způsob hlasování obdrží každý volič s volebními lístky do 
dopisní schránky.
Nabízíme možnost využití přenosné volební urny, objednávky na tel. 371 120 719.
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Jaroslav Honzík, cestovatel a učitel v ZŠ Dolní Lukavice

PUTOVÁNÍ STAROVĚKOU NÚBIÍ
S HUMANITÁRNÍ POMOCÍ DĚTEM! 
Jako cíl další mojí expedice jsem si vy-
bral Súdán – romantickou středoafric-
kou zemi, o které básnili i známí cesto-
vatelé Hanzelka a Zikmund. Tato země 
byla dříve známa pod názvem Núbie. 
Termín expedice byl ustanoven na měsíc 
březen, kdy je tam nejvíce přijatelné po-
časí (asi jen 38-42°C). Naším průvodcem 
se stal člověk nejpovolanější. Byl jím Petr 
Pelikán, honorální konzul Súdánu, který 
studuje od mládí arabistiku a arabštinu 
a je vlastně českým muslimem. Poznal 
dokonale tuto zemi a připravil nám ne-
jedno skvělé dobrodružství. Na našich 
přípravných schůzkách mi vyprávěl 
o katastrofální situaci dětí v této zemi 
a zeptal se mě, zda bychom nechtěli 
s tímto problémem trochu pomoci. Jako 
empatickému člověku se mi tato myšlen-
ka okamžitě zalíbila. Domluvil jsem se 
s paní ředitelkou, mými kolegy a dětmi, 
které učím, a sbírka mohla začít. Před-
mětem sbírky bylo především oblečení 
pro děti od 3 do 12 let a také různé učeb-
ní pomůcky. Nakonec se během pár dní 
nasbíralo osm velkoobjemových tašek, 
což byl maximální limit pro naši cestu 

letadlem. Expedice se zúčastnilo 12 lidí. 
Let probíhal na trase Praha – Mnichov 

– Dauhá – Chartúm. V prvních osmi 
dnech nás čekala jednak prohlídka Char-
túmu a jednak pětidenní výprava po řece 
Nil do západní části Núbie, kde dříve stá-
valo slavné Merojské království. Při této 
výpravě střídalo jedno dobrodružství 
druhé. Mezi ty „nej“ patřilo noční blou-
dění v bárce na Nilu, spaní pod nebem 
u nilských peřejí, setkání s českými ar-
cheology na nalezišti ve Wad ben Naga, 
návštěva núbijských pouštních měste-
ček a vesnic, spaní v opuštěném hotelu, 
snídaně v poušti, setkání s různými 
karavanami místních kočovníků putu-
jících za vodou, pozorování sú stických 
seancí a návštěva u místních rodin. Asi 
největším zážitkem byla návštěva loka-
lity bývalého království Meroe plného 
krásných černých pyramid a malých 
zádušních chrámů. Toto vše se nalézalo 
v úžasné písečné poušti plné překrásných 
dun a zajímavých přírodních jevů. Zde 
jsme nepotkali jediného člověka. Nebyl 
zde žádný turista ani nikdo z místních 
obyvatel. Pouze dva hlídači u vchodu ZŠ

 a
 M

Š

a tři beduíni s velbloudy odpočívali u vchodu do této lokality, zapsané do seznamu 
UNESCO. Vlastně za celou dobu našeho pobytu v Súdánu jsme neviděli jediného tu-
ristu z Evropy i jiných kontinentů. Několikrát jsme si při výpravě do pouště připadali 
jako dávní cestovatelé v 19. století. 

Naším posledním 
zážitkem bylo pře-
dávání předmětů 
naší humanitární 
pomoci místní-
mu sú stickému 
řádu, který se stará 
o sirotky a opuš-
těné děti. V tomto 
řádu děti dostanou 
alespoň nějakou 
přikrývku těla, 
jedno jídlo denně 
a mohou se dvě ho-
diny denně učit ná-
boženství a psaní. 
Spí však dále na zemi v písku a jsou odkázány na další pomoc. Na tomto místě jsme 
byli přivítáni způsobem, který nám doslova vyrazil dech. Neskutečné nadšení dětí 
neustále provázelo naše kroky. Po předání darů zástupcům řádu i synovi nejvyššího 
šejka, který tento řád založil a  nancuje, jsme se zde zdrželi do pozdních nočních ho-
din. Ohromila nás neuvěřitelná skromnost těchto sirotků, jejich nefalšovaná pokora 
a upřímnost, se kterou dary přijímali. Většina nás měla v tu chvíli slzy v očích a velké 
sucho v krku. Přidali jsme všichni ještě nějakou  nanční hotovost. Pro některé to 
bylo první seznámení s penězi, které nikdy neviděli. Na svých cestách jsem viděl již 
mnoho opuštěných, nemocných a žebrajících dětí, ale zde v Súdánu byly tak nějak 
jiné. Nemohu zde ani zdaleka popsat hluboký zážitek z tohoto setkání a popsat vše, 
co se v nás odehrávalo. Mohu ale na závěr napsat, že s určitostí u nás zůstane usazen 
hluboko v našem srdci. Chtěl bych poděkovat na závěr všem, kteří se na sbírce v naší 
škole podíleli. O všech dobrodružstvích a zážitcích při cestě do Súdánu rád povyprá-
vím při mých cestovatelských přednáškách.                               

Dominika Budková

P��������� ����� � �����������
Už poněkolikáté jsem byla na anglickém táboře Evy Horové. Jako každý rok pro nás 
měla Eva připravené exkurze, procvičování angličtiny a hlavně hodně zábavy a zážit-
ků. Přijel i pan doktor, který nám ukazoval, jak se provádí první pomoc. Letos nám 
počasí přálo,tak jsme se skoro každý den koupali v řece. Za celý týden jsme nachodili 
35 km - do Horní Lukavice do keramické dílny, do  Lišic na hospodářská zvířata, do 
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Za spolek Nastevřené dveře Monika Jarošo-
vá, Lenka Irrová, Helena Böhmová, Václava 
Koukolíková a Jakub Šmiřák

T������� ������ 
� N����������� 
�������
Spolek Nastevřené dveře má za sebou 
první dva běhy příměstského tábora. 
Zúčastnilo se ho 30 dětí ve věku 4-8 let. 
Zpětné vazby dětí i rodičů byly velmi pozi-
tivní a lichotivé, a proto se na tábory mů-
žete těšit i v dalších letech.

A co děti na táboře všechno dělaly? Obje-
vovaly, hrály si, vzdělávaly se, sportovaly, 
tančily, hodovaly, bavily se, odpočívaly, 
cestovaly... 

To vše by se neuskutečnilo bez prů-
vodkyň, obce, MŠ a ZŠ Dolní Lukavi-
ce a důvěry rodičů. Všem patří velké 
poděkování.

Příští prázdniny pro vás bude připrave-
né další táborové dobrodružství.

Za spolek Nastevřené dveře Monika Jarošo-
vá, Lenka Irrová, Helena Böhmová, Václava 
Koukolíková a Jakub Šmiřák

T������� ������ 
� N����������� 
�������
Spolek Nastevřené dveře má za sebou 
první dva běhy příměstského tábora. 
Zúčastnilo se ho 30 dětí ve věku 4-8 let.
Zpětné vazby dětí i rodičů byly velmi pozi-
tivní a lichotivé, a proto se na tábory mů-
žete těšit i v dalších letech.

A co děti na táboře všechno dělaly? Obje-
vovaly, hrály si, vzdělávaly se, sportovaly, 
tančily, hodovaly, bavily se, odpočívaly, 
cestovaly... 

To vše by se neuskutečnilo bez prů-
vodkyň, obce, MŠ a ZŠ Dolní Lukavi-
ce a důvěry rodičů. Všem patří velké 
poděkování.

Příští prázdniny pro vás bude připrave-
né další táborové dobrodružství.

N��������� 
�����
Během školního roku můžete ve 
spolku využít kroužky, semináře 
a cvičení pro děti i rodiče. 
Více informací a přihlašování na 
tel.   739 077 493 nebo
nastevrenedvere@seznam.cz. 
Najdete nás v Dolní Lukavici
čp. 142 (bývalá klubovna).
Těšíme se na vaši návštěvu.

Krasavec na kozy a daňky a v Dolní Lukavici jsme šli na koně a holuby, procházka 
byla i na obědy do Lukreny, které byly moc dobré. Měli jsme i sportovní den a na závěr 
tábora piknik na rozloučenou. Těsím se zase za rok.

Mgr. Naďa Květoňová, vedoucí souboru Lukaváček

D�� ����� � L���������
Hudební soubor Lukaváček opět uspořádal v pátek 17. června 2022 tradiční koncert 
k příležitosti evropského Dne hudby. Koncert jsme uspořádali venku, v prostorách 
zahrady Chovatelny v Dolní Lukavici. Se svým programem vystoupili jak členové 
Lukaváčku, tak i žáci ZUŠ z Přeštic, Dobřan a Plzně. Program byl velmi pestrý, děti 
zpívaly sborově, sólově a slyšeli jsme je zahrát na zobcové � étny, saxofon, trubku, 
keyboard, klavír, kytaru a housle. Členové Lukaváčku v tomto školním roce uzavřeli 
svá vystoupení hudební pohádkou Červená Karkulka, kterou zahráli a zazpívali na 
školní zahradní slavnosti. Hlavní role obsadila děvčata Anna Zedníková a Lucie 
Janotová, kterým bych chtěla moc poděkovat za pětiletou úspěšnou reprezentaci 
školy se souborem Lukaváček a popřát jim hodně nejen hudebních úspěchů na jejich 
další studijní cestě. Dále děkuji panu Dvořákovi za poskytnutí prostoru Chovatelny, 
Zdeňku Květoňovi za ozvučení akce, rodičům, škole a Obci Dolní Lukavice za 
podporu a Vám posluchačům za dobrovolné vstupné. Odměnou bude pro členy 
Lukaváčku v podzimních  měsících  návštěva divadelního představení v DJKT v 
Plzni. Koncert se vydařil a děti se bavily ještě při následné hudební produkci skupiny 
Asfalt. Těšíme se na další hudební setkání a zároveň na nové členy našeho souboru 
od 6. října 2022 na pravidelných čtvrtečních zkouškách.
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Vážení čtenáři, dostalo se mi cti 
úvodního slova k 30. výročí Haydnových 
hudebních slavností (dále jen HHS). Je 
nesporným faktem, že HHS se během 
své existence staly v regionu doslova 
fenoménem. Dalším faktem je místo 
jejich vzniku. S oblibou říkám, že jejich 
kolébkou je Dolní Lukavice (moje rodná 
obec).
V době začátku mého působení v 
zastupitelstvu obce jsem se zúčastnil 
několika složitých jednání, na kterých 
se po 10. výročí HHS řešil jejich další 
osud. Hlavním důvodem byl nedostatek 
 nančních prostředků. Těmi tehdy 
neoplývala ani naše obec, ba naopak, 
byla zatížena dluhy. Přesto jsme se v 
zastupitelstvu jednoznačně postavili 
za další pokračování HHS. Vždy jsme 
našli v rozpočtu obce prostředky na 
podporu konání festivalu, vymínili 
jsme si spolupořadatelství a ponechání 
zahajovacího koncertu v naší obci. 
Vždyť právě tady hudební velikán 
Franz Joseph Haydn pobýval, prožil zde 
šťastné roky mládí, své profesní začátky, 
složil první symfonii. A právě u nás se 
myšlenka HHS zrodila.
Později rozhodli organizátoři z řad 
České společnosti Josepha Haydna 
rozšířit festival o další repertoár a 
pořádat koncerty v regionu jižního 
Plzeňska i v samotné Plzni. O správnosti 
tohoto kroku svědčí každoroční zájem 
obcí o uspořádání koncertu právě v té 
jejich.
Sluší se při této příležitosti poděkovat 
všem minulým, současným organizá-
torům HHS i celému týmu lidí, kteří 
s jejich realizací pomáhali nebo stále 

P������ HHS 
9. 9. pátek, Dolní Lukavice
18:00 kostel sv. Petra a Pavla
ZAHAJOVACÍ KONCERT 30. ROČNÍ-
KU FESTIVALU
ZUZANA RZOUNKOVÁ – lesní roh
MARTIN SOKOL – lesní roh
ORCHESTR KONZERVATOŘE PLZEŇ
JIŘÍ ŠTRUNC – dirigent

10. 9. sobota, Plzeň
19:00 katedrála sv. Bartoloměje
H. I. F. BIBER: MISSA SANCTI HENRI-
CI (1696)

11. 9. neděle, Nebílovy
19:00 státní zámek
ROMANTICKÉ SOIRÉE

16. 9. pátek, Plzeň-Litice
19:00 kostel sv. Petra a Pavla
NEOKLASIK FRANÇAIX

17. 9. sobota, Štěnovice
18:00 kostel sv. Prokopa
ŽENA MÚZA

18. 9. neděle, Chotěšov
18:00 klášter – kapitulní síň
VŠECHNY CESTY VEDOU DO VÍD-
NĚ aneb Mekka klasicismu na prahu 
19. století

21. 9. středa, Letiny
19:00 kostel sv. Prokopa
ZASTAVENÍČKO S HUDBOU VÍDEŇ-
SKÉHO KLASICISMU

22. 9. čtvrtek, Pzeň
19:30 Dům hudby
HTTP ERROR 418 I’M TEAPOT

Kultura - H
H

S program
pomáhají nebo HHS podporují. Je důle-
žité si uvědomit, že HHS po celou dobu 
neorganizuje žádná placená agentu-
ra, ale tým lidí – dobrovolníků z řad 
Haydnovy hudební společnosti a z obcí, 
ve kterých se koncerty konají. Zaslouží 
si náš obdiv, poděkování a úctu k jejich 
práci. Nemohu za všechny nezmínit ale-
spoň neúnavného Milana Fialu, sou-
časného předsedu České společnosti 
Josepha Haydna.
Na závěr bych chtěl připomenout, že 
tradicí je zahájení HHS starostou 
obce Dolní Lukavice. Mě tato čestná 
povinnost připadne právě při 30. 
ročníku již po dvacáté a naposledy. 
Rozhodl jsem se a dlouho dopředu 
avizoval svým kolegům, že letos svoje 
působení v čele obce ukončím. Svého 
nástupce jsem hledal dlouho a pečlivě, 
neboť mi není lhostejné, jakým směrem 
se naše obec i HHS budou dál ubírat. 
Věřím, že v nadcházejících volbách bez 
problémů uspěje a Dolní Lukavici bude s 
týmem ochotných spolupracovníků dál 
rozvíjet!

Děkuji za dosavadní pomoc a podporu 
všem, kteří mně ji poskytli a přeji vám 
nevšední hudební a společenské zážitky 
při koncertech jubilejního 30. ročníku 
Haydnových hudebních slavností, na 
které jste všichni srdečně zváni.

25. 9. neděle, Křimice
18:00 lobkowiczký zámek
SIMPLICISSIMUS – HUDEBNÍ ZÁ-
POLENÍ NA HABSBURSKO–OSMAN-
SKÉM POMEZÍ

26. 9. pondělí, Blovice
19:00 kostel sv. Jana Evangelisty
HAMMERKLAVIER A SMYČCE 
V HUDBĚ 18. STOLETÍ

30. 9. pátek, státní zámek Kozel
19:00 zámecká kaple
MIT DEM PAUKENSCHLAG / 
S PŘEKVAPENÍM

1. 10. sobota, Příchovice
18:00 zámek
PAPA, VELKÝ MOGUL, RITTER ZIM-
BAL aneb TŘI GIGANTI Z VÍDNĚ

2. 10. neděle, Řenče
18:00 kostel sv. Cyrila a Metoděje
JEDNOTA V ROZMANITOSTI

6. 10. čtvrtek, Nebílovy
19:00 státní zámek
FOR SEVERAL FRIENDS

12. 10. středa, Plzeň
19:00 katedrála sv. Bartoloměje
ZÁVĚREČNÝ KONCERT 30. ROČNÍ-
KU FESTIVALU
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Letní barokní festival 2022
Ve čtvrtek 28. července ožil luka-
vický zámek. V rámci letního ba-
rokního festivalu „Barokní perly 
Přešticka“ pořádaného ve dnech 
26.–30. 7. 2022 byl zámek výjimeč-
ně zpřístupněn veřejnosti.
Akci zahájil a všechny přivítal 
místostarosta obce Michal Böhm.   
V zámecké kapli byla k vidění díla 
lukavického malíře Mildy Kasla. 
Své verše nejen s tématikou baro-
ka zarecitovala Mgr. Eva Horová, 
kterou hudebně doprovodila Ale-
na Kozáková (kytara) a Petr Vro-
bel (mandolína).

Mexický večer počtvrté
V sobotu 23. července se v hos-
půdce Chovatelna konal již 
4. Mexický večer prosycen 
mexickými melodiemi, které 
připravil DJ Cabaleros Stan-
dos. K ochutnání bylo mnoho 
druhů mexického jídla a ná-
pojů. Mnozí přišli v mexickém 
oděvu. 

K������ - �������� ����

Pavel Hajžman
Sportovní den
TJ Sokol Dolní Lukavice uspořádá sportovní den u 
příležitosti založení obce Sokolské v Praze před 160. 
lety. Sokolové z Přeštic zacvičí sletové sklady, žáci 
základní školy ukážou sportovní zdatnost nejmladší 
generace, místní taneční kroužek zatančí a muži TJ 
Sokola předvedou, že nestárnou.

Pro mládež připravujeme:
 » sportovní a zábavné odpoledne 
 » taneční rej a překvapení

Program a časy najdete na vývěsce TJ a plaká-
tech. Výbor TJ vás srdečně zve k návštěvě areálu na 
Sokolovně.

Přijďte se s námi pobavit.

Kdy: 1. října 2022 

Kde: Sokolovna DL

Hraje skupina Asfalt

R
ozhovor

Mgr. Eva Horová

R�������
s Milanem Fialou o Haydnových hudebních 
slavnostech (HHS), které letos oslaví 30 let od 
svého vzniku

Od kdy jste členem České společnosti Jose-
pha Haydna?
Popravdě to přesně nevím. Asi tak od desátého či 
jedenáctého ročníku, kdy jsem ztratil trpělivost se 
způsobem organizace festivalu. Nebyl jsem spokoje-
ný s komunikací jak dovnitř směrem k festivalovým 
destinacím, tak na venek k posluchačům a vadil mi 
i jistý despekt vůči fyzickým pořadatelům ze stra-
ny organizátorů a velmi zpomalená logistika co se 
třeba tiskových materiálů týkalo. Jelikož nebílovský 
zámek byl už několik let součástí festivalového kolo-
toče a kvalitní prezentace špičkového díla je v mé práci alfou i omegou a také samo-
zřejmě vizitkou, chtěl jsem mít pochopitelně vliv i na tuhle stránku věci.  

Jak jste se k tomu dostal?
Vlastně jsem už odpověď vyslovil v předchozím odstavci. Ač jsem nebyl nijak čin-
ný ve festivalových strukturách, svolal jsem si do Nebílov představitele tehdejších 
spoluorganizátorů a bavil se s nimi jak vylepšit fungování přehlídky a její působení 

Letní barokní festival 2022
Ve čtvrtek 28. července ožil luka-
vický zámek. V rámci letního ba-
rokního festivalu „Barokní perly 
Přešticka“ pořádaného ve dnech 
26.–30. 7. 2022 byl zámek výjimeč-
ně zpřístupněn veřejnosti.
Akci zahájil a všechny přivítal 
místostarosta obce Michal Böhm.   
V zámecké kapli byla k vidění díla V zámecké kapli byla k vidění díla 
lukavického malíře Mildy Kasla. 
Své verše nejen s tématikou baro-
ka zarecitovala Mgr. Eva Horová, 
kterou hudebně doprovodila Ale-
na Kozáková (kytara) a Petr Vro-
bel (mandolína).

V zámecké kapli byla k vidění díla 

Michal Divišovský
SDH Dolní Lukavice pořádá:

 »  17. 9. závod dětských kategorií
 » 24. 9. závod O pohár starosty obce

Všichni jste srdečně zvány.
Občerstvení zajištěno. 
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hlavně na venek. Petr Še� , jeden ze tří 
zakladatelů festivalu, trochu bouřlivák 
a maximalista (ale v dobrém) mi pak řekl 
ať se tedy na chodu haydnovek podílím 
sám. Formálně byl tehdejší spolek člen-
sky daleko početnější než dnes, a někdy 
kolem 10. ročníku, když z postu předsedy 
odstupoval báječný Karel Friesl a volilo 
se celé nové předsednictvo, jsem od čle-
nů dostal také nějaký ten hlas a už nebylo 
cesty zpět.

Jste příznivcem vážné hudby? 
Jaké skladatele máte rád? 
Jsem příznivcem kvalitní kultury a vadí 
mi nedej bože průměrnost. Právě pro-
to se snažím prostřednictvím festivalu 
seznamovat posluchače, a kéž by víc 
obyvatele regionu (povzdech), se špič-
kovou hudbou na té nejvyšší úrovni in-
terpretace. Po létech nízkého estrádního 

„umění“, či spíše jen zoufalé komerční 
produkce, prezentované mainstreamo-
vými médii jako „zábava pro lid“, kdy lid 
si zábavu ztotožnil s pojmem kultura, je 
introdukce staré hudby na venkov sku-
tečnou výzvou. 

Jste ředitelem festivalu, co vás na 
tom baví?
Asi setkávání se s úžasnými lidmi. Na to 
mám vůbec štěstí i ve své více než třice-
tileté profesní kariéře kastelána. Naslou-
chání a učení se od vzdělaných a přitom 
neokázale vystupujících mistrů, fachma-
nů, špiček ve svém oboru. Mám radost 
z fungujících příjemných mezilidských 
interakcí. Už v učení, před čtyřiceti roky 
jsem poznal první takovou osobnost, se 
kterou mě osud svedl dohromady o dvě 
desetiletí později právě na haydnovském 
festivalu. Byl a je jí Josef Netrval, tehdy 
pan mistr, ale už dávno kamarád, který 
stál u zrodu haydnovek a pořád se o fes-

tival živě zajímá. A když jsme v Lukavici, 
musím zmínit nejen ve vztahu k zámku 
jako Haydnově působišti také svou mi-
lou přítelkyni Viktorii Duphenieux. 

Máte nějakou vizi do budoucna, 
co se týká festivalu?
O nějakých vzdálených vizích mluvit ne-
chci. Budu rád, když haydnovky zůsta-
nou i nadále součástí kulturní výkladní 
skříně Plzeňského kraje a udrží si svou 
posluchačskou klientelu. Mají štěstí na 
výtečné umělce, na dramaturgy, snad 
i na fungující pořadatelský tým. Vážím si 
spolupráce s místními organizátory, kte-
ří vycházejí festivalu vstříc a podřizují 
svou spoluúčast dramaturgii a nárokům 
vystupujících interpretů. To nemusí být 
běžné. Chtěl bych, aby měl festival větší 
ohlas a podporu u donátorů z řad před-
stavitelů samospráv. Festival nedělá hud-
bu pro sebe, ale pro posluchače. Jedním 
z cílů pro nejbližší roky je zaujmout více 
místních obyvatel a přitáhnout mladší 
ročníky. Klasická hudba má pořád ja-
kousi podivnou aureolu akademismu, 
která často od návštěvy jinak spontánně 
zahraného koncertu ve výjimečném ar-
chitektonickém prostoru odradí. Na fes-
tivalu vystupují mladí umělci, ale mám 
pocit, že hrají pro o generaci starší poslu-
chače. Tak jestli je tohle vize… 

tival živě zajímá. A když jsme v Lukavici, 
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Na základě podkladů od JUDr. Václava Zoubka zpracovala Mgr. Eva Horová

Z��������� ��������� – 16. ����
Jaroslav Hladík (1901-1980) – lukavický rodák, učitel a hudebník
Narodil se 19. listopadu 1901 v Dolní Lukavici čp. 3 Josefu Hladíkovi, stárkovi ve 
mlýně a jeho ženě Filomeně, dceři krejčího Matěje Berana z Dolní Lukavice čp. 3. 
23. listopadu 1901 byl v lukavickém kostele 
pokřtěn jako Jaroslav Karel Hladík. Chodil 
do národní školy v Bezděkově u Klatov, do 
měšťanské školy do Přeštic a pak navštěvoval 
učitelský ústav v Plzni. Po škole jako učitel 
nastoupil do školy v Horšicích, pak učil ve  
Vrčeni u Nepomuka, v Merklíně a v Řenčích. 
Vojenskou službu sloužil u dragounského 
pluku v Pardubicích, absolvoval školu pro 
záložní důstojníky jezdectví v Hodoníně. Po 
vykonání vojenské služby odešel do zálohy 
v hodnosti štábního kapitána jezdectva. Po 
návratu z vojenské služby nastoupil místo 
učitele v Bukové, Oplotě, v Řenčích a od 1. 
července 1931 v Dnešicích jako ředitel školy, 
kde působil až do roku 1963. 18. srpna 1932 
se v chrámu sv. Bartoloměje v Plzni oženil 
se Zdeňkou Sudovou (*1905), učitelkou, která učila mimo jiné i na škole v DL v 
letech 1928-1930 a s panem Hladíkem se seznámila v Dnešicích, kam přešla z DL. 
Při mobilizaci v roce 1938 nastoupil vojenskou službu do opevněné linie ve Zhoři u 
Stříbra. 
Ve Dnešicích začal zdarma vyučovat hru na všechny hudební nástroje hochy 
z Dnešic, ale i širokého okolí. Starší, vyučení  žáci  pak založili vlastní kapelu, 
kterou při veřejných koncertech pan Hladík dirigoval. Počátkem roku 1944 byla 
v Chlumčanech a okolních obcích založena  malá odbojová skupina, napojená na 
protifašistickou organizaci „2. lehká divize“, operující v Plzni a okolí. Pan Hladík  se 
stal  jedním  z  členů této odbojové skupiny. Cílem skupiny bylo získávání důležitých 
informací, příprava na povstání a převzetí moci po osvobození i příprava diverzní 
akce na železnici mezi stanicemi Chlumčany a Přeštice. Na jaře 1944 však došlo 
k vyzrazení  skupiny a postupně gestapo zatklo 330 jejích členů. Přes 20 hlavních 
organizátorů bylo popraveno, ostatní odsouzeni k dlouholetým trestům a odvezeni 
do koncentračního tábora v Terezíně. Pan Hladík byl v září 1944 zatčen gestapem, 
vězněn a vyslýchán v Klatovech a v prosinci 1944 odsouzen pro nepřátelskou činnost 
na 6 let vězení. Krátce byl vězněn v Praze Na Pankráci, následně převezen do 
koncentračního tábora v Terezíně. Zde se pan Hladík nakazil skvrnitým tyfem a  po 
osvobození koncentračního tábora Rudou armádou byl 7. 5. 1945  z Terezína převezen 
do nemocnice v Klatovech. 
Koncem roku 1945  začal pan Hladík opět vyučovat dnešické škole a dále se věnoval 
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Jaroslava Veinfurtová, Chlumčany

Z�������� �� ����� ���� 1941
Bylo po žních v roce 1941, školní prázd-
niny se chýlily ke konci a já jsem konečně 
mohla, po vší té dřině a lopotě na polích 
a při mlácení obilí ve stodole, opět vodit 
na pastvu kozu Becinu. Po obědě jsem 
zamířila s kozou za velkostatek k Pan-
skému rybníku. Kluci se tam právě sešli. 
Nejstarší z nich byl dvanáctiletý Vojta 
Hranáč, o dva roky mladší Jarda Šerý 
a asi deset ještě mladších kluků. Stála 
jsem s kozou na hrázi a sledovala, jak 
Vojta rozděluje kluky na polovinu. Voj-
ta byl můj dobrý kamarád, a tak když 
na mě zavolal, abych si šla také s nimi 
hrát, neváhala jsem ani chvíli. Rychle 
jsem přivázala kozu řetízkem ke křoví na 
hrázi a kolem staré plané hrušky jsem po 
kamenech slezla do rybníku a přidala se 
k Vojtovi. Všichni jsme nabírali pastovi-
té bahno do hrnců, když z protější strany 
jeden z kluků zavolal: „Hele, koza!“
Po hrázi běžela Becina, kterou jsem zřej-
mě v rychlosti špatně přivázala a ačkoli 
jsem zavolala: „Becino, stůj!“ Koza přida-
la na rychlosti, vběhla do rybníku a za-
mířila rovnou ke mně, bohužel ze strany 

protivníka. Ještě jsem zavolala: „Kluci, 
pomozte,“ ale to už Becina vběhla do 
bahna, právě do míst, kde byla největší 
hloubka. Naštěstí její tenké nohy uvízly 
v tuhém bahně u dna, pastovité bahno 
jí sahalo do poloviny břicha, ale dál už 
nemohla. Kdyby se byla dostala ještě 
tak o jeden metr dále, kde už byla vel-
ká hloubka, bahno tam bylo ještě velmi 
řídké, zcela určitě by byla utonula. Koza 
zoufale mečela a já jsem rychle vyšplhala 
po kamenech na hráz, všichni kluci za 
mnou utíkali nejkratší cestou ke koze. 
Dala jsem se do pláče. Jeden z kluků po-
znamenal: „To by asi stará Červenková 
vyváděla, kdyby se ta koza utopila.“ Dru-
hý dodal: „To víš, Jaryna by byla bita jako 
žito,“ řekl Vojta Hranáč a hned se ujal 
řízení záchranné akce.

Mně řekl, abych vlezla do bahna a stoupla 
si před kozu. Stála jsem v bahně skoro až 
do pasu a konejšila kozu. „Kluci, tu kozu 
musíme zachránit“, řekl Vojta a musíme 
postupovat opatrně, abychom jí nepolá-
mali nohy. Kozu kluci trochu nadzdvihli, 

výuce v oboru dechové hudby a zapojoval  se  do  dění v obci. Pan Hladík s mladými 
muzikanty hráli nejen  zde, ale v různých místech  kraje. Hráli několikrát v Praze 
při novoročních slavnostech, při spartakiádách, různých koncertech, hráli také v 
Praze na Hradě, kam byli pozvání  tehdejšími  prezidenty, hráli  na promenádních 
koncertech v Mariánských lázních. Za svou dobu působení uskutečnili na 360  
vystoupení na různých místech republiky a veškerá vystoupení byla  zdarma nebo za 
dobrovolný příspěvek, který pak stejně  věnovali obci. Poslední vystoupení dnešické 
kapely mladých se konalo 30. června 1963 v Horní Lukavici při otevření nového 
koupaliště. Josef Hladík byl za svoji činnost v roce 1946 vyznamenán prezidentem 
republiky Československou stříbrnou vojenskou medailí I. stupně " Za zásluhy", 
v roce 1948 Pamětním odznakem „Bronzový kříž“ za účast v odboji, o rok 
později Bronzovou medailí " Za věrnost" mu udělilo ministerstvo vnitra, a také 
mnoha čestnými uznáními a diplomy od různých institucí  včetně čestného titulu  

„Zasloužilý učitel“ v roce 1962 od vlády ČSSR.  Josef Hladík zemřel v roce 1980 a je 
pohřben na hřbitově v Dolní Lukavici.

ale v hustém bahně nebyli schopni udělat se zátěží ani krok, takže koza zůstala na 
svém místě a já také. Po chvíli Vojta zvolal: „Kluci, už to mám. Musíme udělat vedle 
kozy dva pevné chodníky, něco pod ní strčit, pak ji vytáhnout a rychle odnést na pevnou 
zem. Vylupujte ty nejtvrdší kusy bahna, sbírejte kameny, dělejte rychle ty chodníky a já 
zatím dojdu do velkostatku sehnat nějaký pytel nebo něco, co bychom pod ni mohli 
dát, a pak kozu co nejrychleji vytáhnout.“ Kluci běhali jako o závod a rychle budovali 
chodníky. Kluci už udupávali chodníky, aby byly dosti pevné, když se Vojta vrátil 
s kusem tenkého plechu, něco přes jeden metr na délku, necelý půl metr na šířku. 

„Teď dobře poslouchejte! Na každou stranu půjdeme dva, ten plech musíme opatrně 
dostat pod kozu tak, abychom ji neporanili, takže další dva kluci půjdou k zadním 
nohám kozy, musí jí podržet vemeno, až pod ni budeme strkat plech, pak ji vezmou za 
nohy u břicha a jakmile řeknu tři, musíme všichni pořádně zabrat!“ řekl Vojta. Jelikož 
to byli kluci disciplinovaní a plnili řádně příkazy jediného velitele, byla koza v malé 
chvíli zachráněna. Vypadala ale chudinka hrozně, ale my všichni také.

Vojta řekl, že ji vykoupeme v řece. Kluci 
odběhli a já jsem se vydala pomalu za nimi 
k Vrátníkojc louce. V pohodě jsem došla 
na smluvené místo. Vojta tam na mne 
čekal, pomohl mi s koupelí Beciny, pak 
ji šel trochu popást, abych se také mohla 
pořádně vykoupat. Když jsem vycárala 
tričko i šortky, hodně jsem je vyždímala 
a opět na sebe oblékla. Stejnou cestou jsem 
se vracela zpět. Když jsem však přicházela 
k domovu, vyběhla babička a křičela, že 
mě jde zrovna hledat. „Když nemám ho-
dinky“, poznamenala jsem nesměle. „Na 
to nepotřebuješ hodinky, abys viděla, že slunce za chvíli zapadne.“ Odsekla babička. 
Vytrhla mi z ruky řetízek a táhla Becinu před dvůr do chléva. Celou dobu nadávala 
na to courání s kozou kolem celé Lukavice. Po návratu z chléva stále něco brblala, ale 
vůbec jsem ji nevnímala, protože jsem vzpomínala na obětavé záchranáře.

H
istorie 

Mgr. Eva Horová

D���� ���� – 4. ����
Očkování
První zprávu o očkování nacházíme ve školní kronice v roce 1910. Je uvedeno, že v 
tomto roce školní děti přeočkoval MUDr. A. Navrátil z Přeštic v lukavické škole v 
počtu 51 dětí. Na co je přeočkoval, zde není uvedeno. 17. května 1912 žáky v počtu 
72 přeočkoval židovský lékař MUDr. Roubíček z Přeštic. V roce 1935 bylo na popud 
členů z rodičovského sdružení 146 žáků z lukavické školy naočkováno lékařem 
Miloslavem Königem z Přeštic proti záškrtu. Cena jedné očkovací dávky činila 
12 Kč. Dvaceti dětem chudých rodičů bylo očkování poskytnuto zcela zdarma. 
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N� �������� � I��. T������ D������� (*1967),
pracovníkem Městské Charity Plzeň, žije v Dolní Lukavici čp. 175

Vzpomenete si, s čím vším jste 
našim vytopeným obyvatelům  od 
Charity pomáhal? Co jim dodal a 
jak vše probíhalo?
Do Charity jsem nastoupil v červenci 
2002. A srpnu přišly povodně. Dostal 
jsem se do tzv. povodňového týmu. 
Bylo nás asi 5 nebo 6, kteří jsme měli 
svoje území, kde jsme měli na starosti 
vytopené obyvatele. Každý z nás měl 
přes 100 vytopených domácností. Já 
jsem jezdil nejvíc do Přeštic, DL a na 
plzeňskou Roudnou. Ale i do Štáhlav, 
Štáhlavic, Starého Plzence aj. Absolvovali 
jsme školení ohledně sanačních omítek. 
Pak jsme v tom školili vytopené 
domácnosti. Nabízeli jsme materiální 
pomoc - vysoušeče, dezinfekci, omítky, 
starší nábytek (rozmočený z povodní 
se rozpadal),  nanční pomoc – dostali 
jsme  nance z německé Charity a ty 
jsme pak rozdělovali mezi lidi. Dávali 
jsme podle toho, jak byly domy zničené a 

samozřejmě podle našich možností. No a 
také jsme se snažili o pomoc psychickou, 
ta spočívala třeba jen v tom, že jsme s 
lidmi mluvili. A opakovaně jsme za nimi 
jezdili.

Zajišťoval jste pomoc  i v Lišicích 
a Snopoušovech? 
V Lišicích měli Stavinohovi demolici, 
těm jsme pak pomáhali v DL. Snopoušo-
vy si už nevybavuji, tam asi moc ne.

Na  naše postižené obce se vybí-
rala fi nanční sbírka (FS). Pořádala 
Charita něco podobného?
Měli jsme tabulky, kam jsme zapisovali 
objekty, jejich poškození, řešení a naši  -
nanční pomoc. Panu starostovi jsem dá-
val přehled naší  nanční pomoci lidem 
v obci, aby je mohl případně z dalších 
prostředků pokud možno spravedlivě 
podpořit. FS asi tehdy byla celorepubli-
ková a přerozdělovala se do jednotlivých 
zasažených diecézí. Protože jsme byli 
u vytopených lidí každý den, a to jejich 
neštěstí jsme tak do určité míry proží-
vali s nimi, měli jsme i my psychickou 
pomoc – tzv. supervize, kde jsme mluvili 
o problémech, které při té pomoci máme. 
Někteří z našeho týmu si později udělali 
kurz krizové intervence, někteří později 
i výcvik. Mě to nelákalo, ale udělal jsem 
si výcvik v supervizi a nějaký čas jsem ji 
dělal.

Vzpomenete si, s čím vším jste 

Školní kronika uvádí: „Správa školy 
povede očkované děti v patrnosti, aby 
se přesvědčila, zda očkování skutečně 
očkované chrání proti záškrtu.“ Školní 
kronika uvádí, že 12. 5. 1943 byly školní 
děti přeočkovány na záškrt lékařem z 
Přeštic MUDr. J. Šeborem.
Podle nařízení Okresního úřadu z 
17. 9. 1943 provedl personál Ligy proti 
tuberkulóze v Přešticích u dětí z 1.–4. 
ročníku tuberkulinovou zkoušku. 17. 5. 
1944 byly děti starší 12 let naočkovány 
proti neštovicím, 24. května učitelé 
žáky prohlédli, zda se očkování ujalo. 
Paní Miloslava Hrdinová (*1941) sdělila: 

„Ve škole nás pravidelně očkovali, např. 
na neštovice. To nás pak kontrolovali. 
Jednou nám dělali kalmetizaci (očkování 
proti TBC) v prostorách zámku. Lékaři 
pomáhala Anna Dvořáková z DL čp. 176. 
Byla zdravotní sestra.“ Lukavická škola 

pravidelně přispívala na Masarykovu 
ligu proti tuberkulóze. Např. 18. ledna 
1921 tato sbírka vynesla celkem 649 Kč 

- z DL 281 Kč, z HL  125 Kč, Krasavce 
70 Kč, Lišice 61 Kč, Hradčany 46 Kč 
a Snopoušovy 66 Kč. Na očkování ve 
škole a podávání rybího tuku na lžičce 
vzpomíná paní Marie Dražská (*1938), 
rozená Komorousová z Lišic.

pravidelně přispívala na Masarykovu 

Jaroslav Mašek (*1961) z Dolní Lukavice čp. 153 začal krev darovat v roce 1980, kdy 
byl na vojenské službě.  Potom následovala pauza a po ní v roce 1990 začal krev da-
rovat pravidelně několikrát do roka. Za odběry získal bronzovou, stříbrnou a zlatou  
medaili. Nyní se může pochlubit 73 odběry. Zanedlouho bude odměněn za 80 odběrů 
Zlatým křížem ČČK 3. třídy. Má krevní skupinu 0. Krev daruje na transfuzní stanici 
v Plzni. Sdělil: „Jsem rád, že mohu někomu pomoci a dokud to půjde, budu krev daro-
vat dál." 

Michal Komorous (*1985) z Lišic čp. 182 absolvoval první odběr 
v květnu roku 2011 na Transfuzním oddělení FN Plzeň. Vedla ho 
k tomu zvědavost, jak odběr probíhá, co odběr udělá s lidským orga-
nismem, pomoc potřebným a v neposlední řadě poznat svoji krevní 
skupinu. Má krevní skupina 0+ a daruje krev 3-4x do roka. Sdělil: 

„Někdy si mě Transfuzní stanice vyžádá telefonicky. Někdy jdu sám. 

Jan Plas (*1984) z Dolní Lukavice čp. 185 poprvé krev daroval na vysoké škole, když 
byl v 1. ročníku Univerzitního Upíra. Sdělil: „To bohužel byl ale na dlouho jediný 
odběr. K dalším jsem se dostal až ve chvíli, kdy se Sony DADC zapojilo také hromadně 
do darování krve.“ Od té doby chodí krev pravidelně darovat 3-4x do 
roka. V tomto roce to zatím bohužel ze zdravotních důvodů ještě 
nestihl, ale hned, jakmile to půjde, tak do toho půjde dál. Má za 
sebou 13 odběrů, krevní skupinu A+ a za odběry již získal bronzovou 
medaili. Krev daruje v Plzni.

odběr. K dalším jsem se dostal až ve chvíli, kdy se Sony DADC zapojilo také hromadně 

Bonusem odběru je totiž kromě odpočtu daňového základu též omluvený celý den ze 
zaměstnání.“ Michal Komorous za sebou 30 bezproblémových odběrů, tudíž se může 
pochlubit stříbrnou plaketu. Prozradil, že jeho cílem je 40 odběrů. Čtenářům sdělil: 

„Nebojte se a pomozte i Vy. Nebolí to a zabere Vám to cca 2 hodiny. Odběr beru trochu 
jako společenskou událost. Často tam potkám přátele, které jsem už léta neviděl. Při 
odchodu mi hřeje svědomí, že jsem někomu pomohl k lepšímu životu. Nikdy však nevíte, 
kdy života potřebnou tekutinu - krev, budete potřebovat vy sami.“
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Mgr. Eva Horová

V����� ����, �� ...?
Mgr. Naďa Květoňová (*1972) z Lišic čp.  101 se v květnu a v červnu zúčastnila 
předvedení hromadných skladeb SOKOLGYM 2022 v Plzni a Brně? Sdělila: 

„Nacvičovala jsem skladbu pro ženy Tančím s Abbou – základní celek 16 žen, kde jsem 
sama cvičila a skladbu pro děti „Když nemůžeš, tak přidej – základní celek 12 dětí. Z 
Brna jsme si odvezli plno společných zážitků. Bylo pro nás nejen fyzickou zkouškou, ale 
hlavně cítíte zde tu soudržnost a sílu lidí kolem Vás.“ V Brně se sjelo 3371 cvičenců z 
celé ČR i ze zahraničí. XVII. Všesokolský slet se bude konat v Praze 1.-6. 7.2024.
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Mgr. Eva Horová

N��� �������
Hezky upravenou zahradu mají manželé Marie (*1951) a Ing. Milan (*1946) Eretovi 
v Dolní Lukavici čp. 265. Tatínek paní Eretové, Josef Kasl (1924-2012), pozemek 
využíval jako zahradu. V horní části rostly jedle a modříny, pod nimi se nacházel 
ovocný sad se stromy a keři. To manželé vykáceli a ponechali jen ořech, švestku a 
jabloň. Po stavbě domu paní Eretová začala rozvážet zeminu a poté zakládat okrasná 
zákoutí. První vzniklo u plotu v horní části zahrady. Túje doplnila růžemi různých 
druhů a barev, přidala okrasné dekorační prvky. Další záhonek si vybudovala u 
cesty k domu. Zde vysázela levanduli, hortensii, chryzantémy, skalničky, voskovky. 

Plno keřů si přivezla ze svého původního 
bydliště v Jarově. Na zahradě nechybí 
ani drobné konifery. Na závěr přišlo 
na řadu jezírko. Paní Eretová sdělila: 

„Měli jsme ho už v Jarově. Moc jsem s 
ním byla spokojená, a tak jsem ho chtěla 
i v Lukavici. Zeť mi ho nechal udělat 
jako poděkování za hlídání vnoučat.“ V 
jezírku plavou červené a bílé okrasné 
ryby a můžete zde také obdivovat lekníny. 
Břeh je osázen okrasnými trávami 
a skalničkami. Na jezírko s vodní 
kaskádou se naskýtá krásný pohled nejen 
v z terasy, ale také z obývacího pokoje. 
Radost paní Eretové rovněž přináší 
krásně rozkvetlé květináče a kamenné 
žlaby s dekoračními prvky. 

Plno keřů si přivezla ze svého původního 
bydliště v Jarově. Na zahradě nechybí 
ani drobné konifery. Na závěr přišlo 
na řadu jezírko. Paní Eretová sdělila: 

„Měli jsme ho už v Jarově. Moc jsem s 
ním byla spokojená, a tak jsem ho chtěla 
i v Lukavici. Zeť mi ho nechal udělat 
jako poděkování za hlídání vnoučat.“ 
jezírku plavou červené a bílé okrasné 
ryby a můžete zde také obdivovat lekníny. 
Břeh je osázen okrasnými trávami 
a skalničkami. Na jezírko s vodní 
kaskádou se naskýtá krásný pohled nejen 
v z terasy, ale také z obývacího pokoje. 
Radost paní Eretové rovněž přináší 
krásně rozkvetlé květináče a kamenné 
žlaby s dekoračními prvky. 

F����������
Poznáte, kde to je?

Z������ ����� Poznáte, kde se nachází taková hradba?  
Foto připravil Václav Živný.

Řešení: V Dolní Lukavici čp. 88.

Řešení: Hlavní ulice v DL, naproti dům čp. 5, vpravo dům čp. 142 (klubovna), vlevo 
stará již neexistují nestojící kovárna

Mgr. Eva Horová
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Sport - fotbal

9. 9. 16,30 DL DL, Přeštice, Blovice, Merklín

16. 9. 16,30 Nepomuk DL, Nepomuk, Kasejovice, Merklín

23. 9. 16,30 Stod DL, Stod, Kasejovice, Žákava

30. 9. 16,30 Radkovice DL, Radkovice, Chotěšov, Dobřany

7. 10. 16,30 DL DL, Chlumčany, Sp. Poříčí, Klášter

14. 10. 16,30 Štěnovice DL, Štěnovice, Nepomuk, Dobřany

21. 10. 16,30 DL, Přeštice, Blovice, Vstiš

Budeme rádi když nás přijdete (přijedete) podpořit.

Trenéři Petr Dvořák a Karel Frančík

M����� ���������
Brzy na jaře byla zahájena druhá 
část okresního přeboru mladší 
přípravky. Celkem dobře jsme 
navázali na podzim a výsledkově 
se nám dařilo. Ze 12 zápasů jsme 
9x vyhráli a 3x prohráli. Celá 
soutěž byla zakončena dvěma 
po sobě jdoucími turnaji o 
konečné umístění. Díky dobrým 
výsledkům během celého roku 
jsme bojovali ve skupině o 1.-8. místo. Bohužel první turnaj se nám vůbec nepovedl a 
spadli jsme do skupiny o 5.–8. místo. Na závěrečném turnaji 11.8. jsme však předvedli 
o poznání lepší výkon a kluci vybojovali konečné 6. místo, což hodnotím jako dobrý 
výsledek.

Výsledky však v těchto kategoriích nejsou tak důležité. Hlavním úkolem nás trenérů 
je snažit se o rozvoj hráčských dovedností, a i tady musím kluky pochválit, protože 
všichni poctivě trénovali a posunuli se o krok dál. Já osobně mám ještě jeden cíl, a to 
dělat fotbal tak, aby hráče bavil a těšili se na tréninky a zápasy.

Sezónu jsme pak ukončili již tradičním posezením na hřišti s rodiči a dětmi, jehož 
součástí byl i oblíbený zápas rodičů proti dětem. Před koncem sezóny jsme také mu-
seli vyřešit otázku, zda budeme s dětmi pokračovat v Lukavici anebo se budeme mu-
set přesunout do okolních klubů. Většina kluků z týmu poskočila do starší kategorie, 
která se hraje s větším počtem hráčů, a bohužel jich nebylo dostatek. Nakonec se tým 
povedlo doplnit a doufám, že nejen já mám radost z toho, že i nadále budeme bojovat 
za TJ Sokol Dolní Lukavice.

Sport - fotbal
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Od půlky srpna 
jsme se začali 
připravovat na 
novou sezónu, 
která bude jistě 
náročná, protože 
se musíme naučit 
spoustu nových 
věcí a čeká nás 
hodně těžkých 
zápasů.

11. 9. 17,00  DL - Dnešice

25. 9. 13,00 DL - Hradec

9. 10.  16,00 DL - Dobřany B

30. 10.  11,00 DL - Merklín

Rozpis fotbalových utkání muži III. třída mužů skupina ZÁPAD

P������ 2002
V letošním roce uplynulo 20 let od tragických povodní. Při této více než stoleté vodě 
přišlo z celé ČR 17 lidí o život, v 6 krajích byl vyhlášen nouzový stav, postiženo bylo 
753 obcí a 225.000 lidí bylo evakuováno.

Plzeň si připomene nejhorší povodně ve své moderní historii
Výstavu nazvanou Povodně 2002 zahájila ve čtvrtek 11. srpna v 16 hodin, její sou-
částí bude i prezentace hasičské techniky, projekce  lmu a beseda s aktéry tehdejších 
událostí. Výstava je složena z fotogra� í i textů, které popisují atmosféru těžkých 
a vypjatých okamžiků, jež Plzeňané prožívali přesně před 20 lety. Venkovní část 
expozice bude k vidění v prostoru před radnicí u Morového sloupu do 30. srpna 
2022, vnitřní část v mázhauzu radnice do 15. září.
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Obec Dolní Lukavice všem gratuluje a přeje hodně zdraví do dalších let.Sp
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Ř����
Uzlová Anna, DL   91 let
Černá Marie, S   89 let
Havlíček Pavel, DL   86 let
Polívková Mil., DL   85 let
Brožík Miloš, DL   82 let
Bártová Libuše, S   81 let
Průchová Marie, DL   80 let
Bělonožová Ivona, DL  75 let

J��������
Z���

Havlová Marie, K   82 let
Turečková Květuše, L         70 let
Hrádková Štěpánka, DL   50 let

N��� ���������
Z Plzně se do novostavby čp. 
285 na Nové Pajzovně v Dolní Luka-
vici nastěhovala Ing. Kateřina Hen-
selyová (*1981) s partnerem Pavlem 
Beníškem (*1980) se syny Kryštofem 
(*2014) a Martinem (*2019). Více jak 
deset let žili v Plzni a chtěli, aby děti 
vyrůstaly v klidnějším prostředí. Paní 
Henselyová sdělila: „Dolní Lukavice 
nás na první pohled okouzlila svým 
malebným okolím, kvalitní občanskou 
vybaveností a snadnou dostupností jak 
do Plzně, tak i na Šumavu. Líbí se nám zde moc. Především to, jak je obec upravená 

- dětské hřiště, škola, školka, řeka, kulturní akce, hlášení pana starosty, cinkání místní-
ho kostela a v neposlední řadě přátelští obyvatelé.“ Uvítali by chodník pro bezpečnější 
cestu do školy a více odpadkových košů.


